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Myszków z podwyżkami?
BURMISTRZ szuka pieniędzy 

w kieszeni podatników

R E K L A M A

Niech ten świąteczny czas, jak i cały następny rok przyniosą radość oraz wzajemną życzliwość.  
Niech staną się źródłem wewnętrznego spokoju, pozytywnego myślenia i podejmowania dobrych decyzji. 

Zdrowych, pogodnych i spokojnych 

Świąt Bożego Narodzenia 
oraz szczęśliwego nowego roku 

życzy

Mariusz Morawiec
Wicestarosta Myszkowski

PIERWSZY OFICJALNY KANDYDAT NA BURMISTRZA MYSZKOWA
DLACZEGO ŻAK SIĘ GO BOI? czytaj s. 6-7

Ob i e ca j,  ż e  w t e 

Świ ę ta  

n i e  zapomn i s z  

o  s ob i e?!

Dziękuję za kolejny rok!

Ka t a r z y n a  K i e r a s
Tu ż  p r ze d  d r u k i e m  o s t a t n i e go 

w tym roku wydania DEMOKRATYCZ-
NEJ radni Rady Miasta Myszkowa 
mieli pochylić się nad proponowa-
nymi projektami uchwał przewidu-
jącymi podwyżkę podatków i opłat 
za odpady. 

Włodzimierz Żak tłumaczył miesz-
kańcom podczas jesiennych spot-
kań, że to oni muszą zrekompen-
sować ubytek w finansach miasta, 
w przeciwnym razie Myszkowa nie 
będzie stać na realizowanie inwe-
stycji. 

Miasto stać  jednak na wysokie 
podwyżki dla kierownictwa urzędu 
rzędu od 500 do nawet 1000 zł sa-

mego wynagrodzenia zasadniczego, 
do tego jeszcze wzrośnie dodatek 
stażowy i funkcyjny – kolejne kilka-
set złotych. 

Miasto stać też na wynajem, a nie 
zakup oświetlenia świątecznego 
w kwocie kilkuset tysięcy złotych.

Radni  negatywnie oceniają po-
mysł burmistrza i zapowiadają, że 
nie przychylą się do szukania re-
kompensaty wydatków w portfe-
lach mieszkańców. I mają przyjrzeć 
się poszukiwaniom pokrycia bra-
kujących kwot w proponowanych 
zmianach.

Zapytaliśmy w gminach powiatów 
myszkowskiego, zawierciańskiego 

i  będzińskiego czy  organ wyko -
nawczy samorządu (prezydent, bur-
mistrz wójt) planuje podniesienie 
opłat i podatków. Do czasu wyda-
nia gazety odpowiedziało jedynie 
kilka… I w żadnej, które przesłały 
odpowiedzi, włodarze nie planują 
podwyżek… Nawet Miasto Poręba, 
które kiedyś stało na skraju „ban-
kructwa”, nie będzie szukało dodat-
kowych środków na kontach swych 
mieszkańców. Czy aby na pewno 
Myszków rozwija możliwości? 

Pełna analiza planowanych pod-
wyżek opłat i podatków już w kolej-
nym wydaniu. (kk)

B u r m i s t r z  M y s z k o w a  W ł o d z i m i e r z  Ż a k  n a  s p o t k a n i a c h  z a p o w i a d a ł  p o d w y ż -
k i  o p ł a t  i  p o d a t k ó w.  P o w ó d :  w ł o d a r z o w i  n i e  d o m y k a  s i ę  b u d ż e t .  M ó w i ł ,  ż e  d o 
ś m i e c i  m a  z a b r a k n ą ć  p r a w i e  2  m l n  z ł ,  a  w o d o c i ą g i  m a j ą  p r a w i e  m i l i o n  z ł o t y c h 
d ł u g u .  Fa t a l n ą  p o l i t y k ę  f i n a n s o w ą  b u r m i s t r z  c h c e  s c e d o w a ć  n a  m i e s z k a ń c ó w.
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Osiem milionów z ósmej edycji na nowy „dom”  ochotników

Ósma edycja  „Polskiego Ładu” 
przyniosła  s iewierskiemu samo-
rządowi gigantyczne dofinansowa-
nie na budowę nowej strażackiej 
siedziby OSP Gołuchowice. KPRM 
powiadomiła w październiku, tuż 
przed wyborami parlamentarnymi 
o rozstrzygnięciu naboru.

- Kuchnia polityczna zawsze wy-
gląda tak samo. Trzeba osobiście za-
biegać o środki, dzwonić, rozmawiać 

z osobami decyzyjnymi, popierać 
wnioski. Trzeba to robić skutecznie 
i aktywnie. Środki na budowę nowej 
remizy w Gołuchowicach – 8 mln zł 
to rządowe pieniądze pochodzące 
z Polskiego Ładu, programu, który 
jest  otwarty na wszystkie gminy 
i powiaty. Powiem wprost - druho-
wie z Gołuchowic będą mieli nową 
siedzibę, ponieważ ja osobiście o te 
środki zabiegałem.

Korzystając z okazji ,  chciałbym 
podziękować za wszystkie oddane 
na mnie głosy, to dla mnie wiele 
znaczy, szczególnie że udało mi się 
poprawić swój wynik w porówna-
niu do wyborów parlamentarnych 
w 2019 r. – mówi poseł Waldemar 
Andzel.

Na zlecenie gminy firma ZENERIS 
PROJEKTY S.A. z Poznania opraco-
wała dokumentację projektowo-

-kosztorysową.

Jak informują pracownicy UMiG 
Siewierz: - W ramach zadania zapro-
jektowano garaż z trzema boksami, 
wszystkie niezbędne pomieszcze-
nia gospodarcze,  pomieszczenia 
dla zarządu OSP i  koła gospodyń 
wiejskich, jak również salę wielo-
funkcyjną o powierzchni około 120 
m2. Cały obiekt będzie dostępny 
dla osób z niepełnosprawnościami.

W ramach zagospodarowania te-

renu zaplanowano niezbędne ciągi 

komunikacyjne, miejsca parkingo-

we, maszt flagowy, altanę oraz krąg 

ogniskowy.  Teren wokół  obiektu 

będzie uporządkowany i ogrodzo-

ny. (kk)

Foto: MiG Siewierz, 

OSP Gołuchowice

8 mln zł  otrzyma Miasto i  Gmina Siewierz na budowę nowej remizy dla Ochotniczej  Straży Pożarnej  w Gołuchowicach.  O przyznanie środ-
ków po z łożeniu  przez  samorząd wniosku z  myślą  o  ochotnikach w Kancelar i i  Prezesa  Rady Ministrów zabiegał  poseł  Waldemar  Andzel .

W tym wyjątkowym okresie Świąt Bożego Narodzenia  
składamy najserdeczniejsze życzenia  

zdrowia, szczęścia oraz wszelkiego dobra. 

Niech radość i pokój tych szczególnych Świąt  
będą obecne w każdym dniu nadchodzącego 2024 Roku. 

Oby był on szczęśliwy, pozwolił spełniać marzenia  
te osobiste i zawodowe oraz przyniósł wiele satysfakcji 

życzą 
Barbara Laskowska 

Przewodnicząca wraz z  Radnymi  
Rady Powiatu Zawierciańskiego

Gabrie l  Dors 
Starosta Zawierciański 

wraz z  Zarządem Powiatu

Myszkowski Sanepid 
ostrzega

R E K L A M A
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Wszystkim Mieszkańcom Gminy Żarki 

składam życzenia pełnych miłości i spokoju 

Świąt Bożego Narodzenia.

Niech radosny dzień narodzin dzieciątka Jezus 

przyniesie nam Wszystkim 

pokój i nadzieję na nowy rok

Adam Zamora

Radny Rady Miejskiej w Żarkach

Koniec roku 2023 to czas podsumo-
wań, ale również wyciągnięcia wnio-
sków na kolejny rok. Warto dokonać 
bilansu w naszym, żareckim samorzą-
dzie, gdzie dużo się mówiło o tym, co 
będzie wykonane, a rzeczywistość była 
nieco inna. Jako radny Rady Miejskiej 
w Żarkach w 2023 roku uczestniczyłem 
we wszystkich 10 sesjach i Komisjach 
Gospodarki i Mienia, skrupulatnie pil-
nowałem realizacji złożonych przez 
Burmistrza deklaracji. Koncentrowałem 
się również na działaniach mających na 
celu wspieranie inicjatyw społecznych, 
reprezentowania i współpracowania 
z mieszkańcami. Jak co roku angażowa-
łem się również w projekty z korzyścią 
dla społeczności lokalnej.

Śledząc stan inwestycji ,  których 
w 2023 było niestety niewiele, zresztą 
podobnie jak w poprzednich latach tej 
kadencji, w Gminie Żarki udało się z wy-
konać budowę/przebudowę kilku dróg:

- Kotowice: ul Majowa i Ogrodowa, (do-
finansowanie 95% z programu Rządowe-
go Polski Ład)

- Zaborze: ul Szkolna (dofinansowanie 
95% z programu Rządowego Polski Ład)

- drogę łącząca Suliszowice z Jaroszo-
wem (dofinansowanie 95% z programu 
Rządowego Polski Ład)

- drogę łącząca Wysoką Lelowską z Żar-
kami Letnisko (dofinansowanie 95% 
z programu Rządowego Polski Ład)

- Żarki: ul Mokra i Prosta (dofinansowa-
nie ze środków PROW).

Niektóre z tych inwestycji drogowych 
są jeszcze w trakcie ukończenia. Niestety 
z pilnych tematów drogowych nie udało 
się po raz kolejny wykonać remontu na-
wierzchni w ciągu ulicy św. Barbary wraz 
z ul. Spadową w Żarkach czy wybudo-
wać brakujących odcinków dróg na tzw. 
osiedlu poetów w Żarkach, czy chod-
nika w sołectwie Ostrów wzdłuż drogi 
powiatowej, gdzie Burmistrz podpisał 
porozumienie ze Starostą, które w przy-
padku woli budowy chodnika miało mieć 
zapewnione, że Gmina Żarki dołoży 50% 
środków. Niestety Burmistrz nie dołożył, 
a mieszkańcy zostali kolejny rok bez 
chodnika. W innych sołectwach postula-
ty drogowe zgłaszane przez sołtysów też 

będą musiały zaczekać na swoją kolej.

Dużą inwestycją o wartości około 2 
mln zł (dofinansowanie 95% z programu 
Rządowego Polski Ład) była przebudowa 
byłej przychodni zdrowia w Przybyno-
wie pod budowę przedszkola i świetlicy. 
Powstały obiekt zawiera pomieszcze-
nia socjalno-techniczne przedszkola, 
świetlicę, sale zajęciowe z sanitariatami, 
pomieszczenie cateringowe, biurowe 
i szatnie. Wykonano nowe instalacje 
i przyłącza. Założono rekuperację z od-
zyskiem ciepła. Budynek przeszedł ter-
momodernizację, zamontowano również 
OZE w postaci instalacji fotowoltaicznej. 
Dodatkowo wokół budynku wykonano 
małą infrastrukturę m.in. plac zabaw. So-
łectwo Przybynów jest jedynym w gmi-
nie, które zyskało w tym roku taki obiekt, 
choć w trakcie roku pojawiało się wiele 
deklaracji m.in. o rozbudowie strażni-
cy OSP Żarki (które podnosił Burmistrz 
Podlejski podczas spotkania sprawo-
zdawczego OSP Żarki, w którym również 
uczestniczyłem), budowy garażu dla OSP 
Przybynów, budowy budynku użyteczno-
ści publicznej wraz z termomodernizacją 
w Czatachowie, przebudowy i termomo-
dernizacji budynku użyteczności pub-
licznej w Ostrowie.

Te wszystkie inwestycje miały być rów-
nież realizowane z funduszu rządowego 
Polski Ład, gdzie łącznie koszt wyniósłby 
około 7 mln zł. Niestety Gmina Żarki jako 
jedyna w okolicy nie otrzymała w pełni 
środków, o które wnioskowała dlaczego? 
Tutaj powiem tylko jedno: zawsze uwa-
żałem, że włodarz jakiekolwiek gminy 
powinien pozostać osobą niezależną 
politycznie, nie powinien nigdy stawać 
po jednej ze stron polityki ogólnopol-
skiej, jedyna strona, po jakiej powinien 
stać, to strona korzyści mieszkańców, 
osobiste ambicje powinny pozostać na 
drugim planie.

Kończąc ten etap większych inwesty-
cji, nie sposób nie zauważyć i nie zadać 
pytania: co by było w naszej gminie wy-
konane w 2023 r., gdyby nie rządowy 
program Polski Ład? Poza tym progra-
mem w 2023 r. ze środków europejskich 
udało się uzyskać 1 ml zł (100% kwoty 

potrzebnej na inwestycję) na remont 
części budynku Szkoły Podstawowej 
w Jaworzniku. W ramach tej kwoty po-
wstają tam 4 mieszkania socjalne wraz 
z podstawowym wyposażeniem.

Kolejną inwestycją, która rozpoczęła 
się w tym roku, jest budowa sieci wodo-
ciągowej wraz z przyłączami oraz kanali-
zacją sanitarną w ciągu ul. Młyńskiej i ul. 
Jagodowej w Żarkach. Wartość inwesty-
cji to ponad 4 mln zł. Inwestycja będzie 
wykonana na przełomie 2 lat. Budowany 
jest wodociąg o łącznej długości 3600 m 
oraz kanalizacja sanitarna wraz z prze-
pompownią. Z tematów kanalizacji war-
to również wspomnieć o ul. Niegowskiej 
w Żarkach, gdzie został zbudowany kanał 
sanitarny o długości 303,50 m. Dzięki 
temu mieszkańcy ul Niegowskiej mogą 
już odprowadzać ścieki bytowo-gospo-
darcze. Koszt inwestycji 220 575,90 zł.

Dalej w gminie Żarki w 2023 r. powsta-
ła ścieżka rowerowa w Żarkach wzdłuż ul. 
Koziegłowskiej, od strony ul. Jagodowej. 
Ścieżka była budowana w dwóch etapach 
ze wsparciem środków zewnętrznych. 
Pierwszy etap to odcinek o długości 555 
m. Finanse na ten cel pozyskało Stowa-
rzyszenie LKS Zielni Żarki w kwocie 44 
400,00 zł – w formie dotacji z RLGD „Ju-
rajska Ryba”. Drugi etap prac obejmował 
odcinek o długości 857 m. Koszt: 140 
220,00 zł dofinansowanie z Partnerstwa 
Północnej Jury 99 990,00 zł. Dotację na 
II etap uzyskało również Stowarzyszenie 
LKS Zieloni Żarki ze wsparciem naszych 
urzędników.

Z pozostałych inwestycji warto wspo-
mnieć o zakupie sprzętu informatyczne-
go z oprogramowaniem w ramach pro-
gramu grantowego „Cyfrowa Gmina”. Za 
kwotę 258 010,95 zł brutto zakupiono 
serwer z systemem operacyjnym, 33 
komputery stacjonarne z systemem 
operacyjnym, 3 laptopy z systemem 
operacyjnym, 36 sztuk oprogramowa-
nia biurowego, 50 szt. oprogramowania 
antywirusowego, 5 szt. oprogramowa-
nia do szyfrowania dysków. Przy okazji 
tematów cyfrowych, kolejny rok brakło 
funduszy na zakup i montaż monitoringu 
miejskiego, o co zabiegam od kilku lat. 

Jesteśmy jedną z nielicznych miejscowo-
ści, która nie jest monitorowana (aktual-
ny sprzęt jest przestarzały, częściowo 
niedziałający wcale i jest go zdecydowa-
nie za mało). Brakuje monitoringu przy 
głównych miejscach publicznych - rynek 
główny, targowisko, basen, urząd mia-
sta, z moich wyliczeń wynika, że byłby 
to koszt maksymalnie 60 tys. zł.

Na koniec najistotniejszą dla mnie i dla 
wszystkich mieszkańców gminy Żarki 
wiadomością jest fakt, że w końcu po 3 
latach cała gmina została „oświetlona”. 
Aktualnie kończą się prace wymiany 
lamp oświetlenia ulicznego ze starego 
sodowego na nowoczesne oświetlenie 
LED. Cieszę się, że moje wieloletnie ape-
le zostały wysłuchane.

Dodam jeszcze, że w tym roku zabrakło 
woli Burmistrza na utworzenie funduszu 
sołeckiego, o co zabiegali sołtysi. Osobi-
ście głosowałem ZA funduszem, bo wiem 
jakie to ważne dla sołectw, które posia-
dając własne środki, mogą same u siebie 
wykonać wiele drobniejszych inicjatyw, 
inwestycji. Burmistrz był przeciwko temu 
funduszowi, podając argumentację, że 
gmina lepiej zadysponuje te środki na 
jedną konkretną inwestycję niż kilka 
małych. Ponadto jest program Inicjaty-
wa Sołecka, jednakże gmina na ten cel 
otrzymała dotację 34 000 zł, a fundusz 
sołecki, który popierałem to ponad 100 
tys. zł.

Jako Radny cieszę się, że dla mnie rok 
2023 był rokiem dialogu, wielu moich 
spotkań z mieszkańcami, wsparcia i po-
mocy dla potrzebujących. Już w styczniu 
organizowałem zbiórkę internetową dla 
pogorzelców z Przewodziszowic-Żarek, 
następnie wspólnie z naszą grupą Biegaj 
z Żarkami zorganizowaliśmy 15 stycznia 
– BIEG DOBREGO SERCA w Żarkach Leś-
niowie. Cieszę się, że udało się pomóc. 
Jak co roku wsparłem działania Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomocy. Było mi 
miło dzielić czas podczas jubileuszu 
50-lecia pożycia małżeńskiego wraz z 20 
parami z terenu gminy w Muzeum Daw-
nych Rzemiosł w Żarkach. W tym roku 
udało się też spotkać z mieszkańcami 
osiedla 600-lecia podczas wyborów soł-

tysa, był to również moment do rozmów 
i przekazania informacji, że w końcu po 
wielu latach starań na naszym osiedlu 
będzie budowana sieć światłowodowa, 
o co zabiegałem w gminie od 2015 roku 
- ostateczne inwestycja przeprowadzo-
na będzie z programu Polska Cyfrowa. 
W kwietniu uczestniczyłem w obchodach 
powstania styczniowego i 160. rocznicy 
bitwy pod Jaworznikiem. Brałem udział 
w pięknym Jubileuszu 115-lecia istnie-
nia Orkiestry Dętej OSP Żarki, gdzie przy 
okazji mogłem też wesprzeć orkiestrę 
prezentem. To był niezapomniany kon-
cert. Przy okazji gratuluję naszym mu-
zykom i cieszę się, że w tym roku udało 
się otrzymać dofinansowanie na zakup 
ubrań reprezentacyjnych. Grant przy-
znało Stowarzyszenie Partnerstwo Pół-
nocnej Jury w ramach Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich.

Rok 2023 to też oczywiste dla mnie 
uroczystości państwowe - 3 maja uroczy-
sta msza i podniesienie flagi państwo-
wej, czy 11 listopada - obchody zorga-
nizowane przez MGOK Żarki, ale również 
moja inicjatywa patriotyczna w Żarkach 
- Przewdziszowicach, wspólny przemarsz 
i podniesienie flagi na skałach rajcy. Wy-
darzenie w tym roku przyciągnęło rekor-
dowo ponad 50 osób.

Było mi również niezmiernie miło 
uczestniczyć w święcie traktorów w Ja-
roszowie czy na dożynkach w Zaborzu, 
gdzie również była to świetna okazja do 
rozmów z mieszkańcami. Nie sposób nie 
wspomnieć o moim pikniku osiedlowym 
na osiedlu 600-lecia: wspólnej zabawie 
rodzin z dziećmi, tu również dziękuję za 
tak dużą frekwencję. Jestem też usatys-
fakcjonowany z faktu powołania mojej 
osoby zarządzeniem Starosty Myszkow-
skiego do powiatowej społecznej rady 
ds. osób niepełnosprawnych, w której 
odbyłem już pierwsze posiedzenia. 
Niewątpliwie był to rok wielu wyzwań, 
a liczę, że te najważniejsze jeszcze przed 
nami!

Adam Zamora

Ż a re c k i  ra d ny  p o d s u m ow u j e  1 2  m i e s i ę c y  p ra c y  s a m o r zą d u

R E K L A M A
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- W internecie sporo plotkowano, 
a niektórzy z pewnością informowali, 
że Tomasz Brymora wystartuje w wy-
borach na Wójta Gminy Poraj. Potwier-
dza Pan?

- Tak potwierdzam, będę ubiegał się 
o urząd wójta - pięknej i posiadającej 
ogromny potencjał Gminy Poraj. Nie 
była to łatwa decyzja, szczególnie dla 
mojej żony i dzieciaków (jeśli można 
tak mówić o absolwentach uczelni wyż-
szych), którzy cenią sobie spokój i wie-
dzą, że jak rozpocznę walkę z - nie boję 
się użyć sformułowania - „układem” 
istniejącym w naszej Gminie od po-
nad dziesięciu lat, to będę narażony na 
wiele ataków pomówień i kłamstw z ust 
osób, które od kilkunastu lat piastują 
najwyższe stanowiska w urzędzie oraz 
spółkach i stowarzyszeniach podległych 
władzom Gminy - na czele z przewodni-
czącym rady oraz wójtem.

- Ktoś się mocno Pana wystraszył, bo 
na facebooku wylano prywatne bru-
dy. Wklejono informację, że komornik 
będzie licytował Pana majątek. Użyt-
kownicy wtedy śmiali się, że traci Pan 

firmę, to pcha się do samorządu…

- Nie potrzebuję pieniędzy z samo-
rządu. Od prawie 30 lat zajmuję się 
prywatnym biznesem. Nie zawsze było 
kolorowo i w trakcie mojej burzliwej 
kariery przedsiębiorcy borykałem się 
z wieloma problemami, które udawało 
mi się przekuć w sukces. 

Prowadzenie firmy zatrudniającej 
ponad 130 pracowników w okresie naj-
większego kryzysu gospodarczego od 
II wojny światowej nie należy do pro-
stych rzeczy. Branża obuwnicza, którą 
reprezentuję - w Niemczech i Czeskiej 
Republice w latach dziewięćdziesiątych 
XX wieku została przeoczona i wypro-
wadzono produkcję do Chin i krajów 
azjatyckich. 

Rząd PiS nie ułatwił nam zadania, 
koncentrując uwagę na dużych firmach 
i dzisiaj walczymy o branżę modową, 
aby tak, jak w latach 2005-2019 wróci-
ła do swojej wielkości, kiedy to właśnie 
w tym okresie byliśmy czwartym produ-
centem obuwia w Europie, a dziesiątym 
na świecie. 

Firma to nie jest rzecz stała, ona ewo-
luuje, czasem trzeba wykonać krok 
w tył, aby ruszyć mocno do przodu. 
Ludzie w branży, którzy znają mnie 
z biznesu, wiedzą, że jestem waleczny 
i moim mottem życiowym jest DWA DO 
PRZODU, JEDEN DO TYŁU.

- Gmina jest drastycznie zadłużona, 
jaki ma Pan na to pomysł? Katarzyna 
Kaźmierczak już obiecywała, że prob-
lem długów gminnych rozwiąże, do-
brze zaczęła, ale niestety skończyła 
równie dramatycznie, jak poprzednik.

- Poświęćmy chwilkę naszego cen-
nego czasu, aby rozejrzeć się dookoła. 
Zobaczmy, jak jest naprawdę, z czego 
jesteśmy zadowoleni, a gdzie chcemy 
dokonać zmian. Wspólnie zastanówmy 
się: co zrobić dla Naszej Małej Ojczyzny, 
aby mieszkało nam się zgodnie z kosz-
tami, jakie ponosimy w Gminie Poraj. 

Czy można coś na tym etapie obiecy-
wać – hmmmm - nie lubię obiecywać, 
ale jestem przekonany, że jeżeli włoży-
my dużo pracy, to jesteśmy w stanie do-
prowadzić Gminę do jej dawnej świet-

ności. Cenię sobie uczciwość i z takimi 
ludźmi staram się pracować. Przeana-
lizowałem ostatnie pięć lat pod kątem 
wpływów i wydatków gminy. Zrobiłem 
analizy porównawcze Gminy Poraj, 
z gminami które są podobne do tej na-
szej. Konkluzja jest taka, że na pierwszy 
rzut oka widać przeszacowane budżety 
w wielu wydatkach. Posiadamy budżet 
wirtualny, dopasowany do wirtualnych 
planów. Brak jakiejkolwiek logiki w two-
rzeniu planu finansowego na kolejne 
lata z uwzględnieniem lat ubiegłych.

- Rozmawiał Pan z mieszkańcami, 
czego im brakuje? Jak chce im Pan to 
zagwarantować?

- Rozmawiając z ludźmi, słyszę, że 
często mówią, że brakuje im pewności 
jutra, przewidywalnych budżetów, kul-
tury pracy i nie mogą już znieść wszel-
kich powiązań. Ludzie nie są doceniani 
za swoje zaangażowanie, tylko niestety 
kumoterstwo jest na pierwszym planie. 
Ludzie chcieliby, aby zimą było lodowi-
sko, aby doceniać lokalne firmy. Miesz-
kamy w tak pięknym miejscu na Jurze, 
mamy świetne tereny nadające się do 
rozwoju agroturystyki.

- Priorytet wójta Tomasza Brymory 
to…

- Pierwszy i podstawowy to Urząd 
Gminy i wszelkie instytucje podległe 
gminie muszą być przyjazne miesz-
kańcom. Bardzo ważne dla mnie jest 
pozyskiwanie środków unijnych, czy 
z innych programów promujących roz-
wój samorządów. Dzięki zewnętrznym 
środkom możemy w sposób zdecydo-
wany podnieść jakość naszej Gminy. 
Rozwój młodzieży poprzez edukację 
na najwyższym poziomie oraz poprzez 
zajęcia pozaszkolne. Rozwój współ-
pracy pomiędzy kołami krzewiącymi 
kulturę tak, aby młodzież uczyła się od 
np. kół gospodyń wiejskich o lokalnych 
zwyczajach czy tradycjach. Wspieranie 
inicjatyw lokalnych mających na celu 
rozwój gminy.

- Czego chce Pan życzyć mieszkańcom 
na święta i nadchodzący nowy rok?

- Życzę Państwu zdrowych i obfitych 
Świąt Bożego Narodzenia, przeżycia 
świątecznych chwil w rodzinnym gro-
nie przy blasku choinki oraz atmosferze 
ciepła i życzliwości. Niech ten wyjątko-
wy czas stanie się dla Państwa źródłem 
siły i wszelkiego dobra. Życzę także 
szczęśliwego 2024 roku.

- Dziękuję za rozmowę.

Katarzyna Kieras

Koniec spekulacji: 

Tomasz Brymora będzie kandydatem 
na Wójta Gminy Poraj

Koniec spekulacji, rozwiewamy wątpliwości, o których mówiło wielu: czy Tomasz Brymora wy-
startuje w nadchodzących wyborach na wójta Gminy Poraj. Plotki się potwierdziły. Ale DEMO-
KRATYCZNA pyta przyszłego kandydata, dlaczego startuje i jaki ma pomysł na zadłużoną gminę.

R E K L A M A

Na nadchodzący nowy 2024 rok  
życzę wszystkim Mieszkańcom oraz gościom  

odwiedzającym naszą piękną gminę Poraj  
wszelkiej pomyślności, zdrowia i spokoju.  

Wierzę, że nadchodzące 12 miesięcy  
przyniesie nam wiele okazji do budowy  

silnej, lokalnej społeczności  
oraz że będzie to dobry czas  

dla Gminy Poraj

Tomasz Brymora

Serdeczne życzenia radosnych Świąt Bożego Narodzenia,  
odpoczynku w rodzinnym gronie, pięknie pachnącej choinki, 

 zdrowia i radości na co dzień, pasma sukcesów,  
spełnienia najskrytszych marzeń oraz uśmiechu  

i życzliwości na każdy dzień Nowego Roku

Radny Rady Miejskiej w Myszkowie
Tomasz Szlenk z rodziną
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Oświetlą nasze gminy

- Dziewiąta edycja naboru wniosków 
o dofinansowanie z Rządowego Fundu-
szu Polski Ład: Program Inwestycji Stra-
tegicznych - Rozświetlamy Polskę była 
przeznaczona dla gmin oraz związków 
międzygminnych na realizację zadań 
z obszaru modernizacji infrastruktury 
oświetleniowej.

Wartość bezzwrotnych dofinansowań, 
o które można było się ubiegać w tej 
edycji, wynosiła maksymalnie do 80 
proc. wartości inwestycji. Wymagany 
minimalny udział własny wnioskodaw-
cy wynosił 20 proc. wartości inwestycji. 
Wnioskodawcy mogli złożyć maksymal-
nie 1 wniosek, który nie przekraczał 
kwoty 4 mln zł – przekazuje Centrum 
Informacyjne Rządu.

O środki aplikowały 3 gminy z po-
wiatu myszkowskiego (Myszków, Ko-
ziegłowy i Poraj) oraz 4 gminy powiatu 
zawierciańskiego (Zawiercie, Kroczyce, 
Włodowice, Szczekociny).

Prawie 2 mln zł popłynie do gmin 
powiatu myszkowskiego. Gmina i Mia-
sto Koziegłowy na zmianę oświetlenia 
ulicznego na energooszczędne otrzyma 
1 260 080 zł, Gmina Poraj 718 960 zł.

Około 1,5 mln zł otrzymają gminy po-
wiatu zawierciańskiego. Gmina Kroczy-
ce uzyskała 608 000 zł, a Miasto i Gmi-
na Włodowice 960 640 zł.

Zalety programu

Ministerstwo Rozwoju i Technologii 
oszacowało, że liczba opraw oświetle-
nia drogowego w Polsce wynosi ok. 3,4 
mln. Przeważająca większość z nich to 
energochłonne oświetlenie sodowe 
o mocy od 50 do 400 wat. Na potrzeby 
oświetlenia zużywane są około 3 tera-
watogodziny (TWh) energii elektrycznej 
rocznie.

Program „Rozświetlamy Polskę” po-
zwoli wymienić oświetlenie na nowo-
czesne i energooszczędne. Z wyliczeń 
ministerstwa wynika, że samorządy 

zaoszczędzą ponad 1 mld zł w ciągu 
roku, nastąpi również redukcja emisji 
dwutlenku węgla o 1,3 mln ton i zuży-
cia energii o 1,58 TWh

- Oświetlenie typu LED charaktery-
zuje się długą żywotnością i niskim zu-
życiem energii. Zmiana opraw pomoże 
samorządom wygenerować oszczęd-
ności, które będzie można przeznaczyć 
na realizację innych projektów. Dzięki 
poprawie jakości oświetlenia na dro-
gach zwiększy się także bezpieczeń-
stwo i komfort mieszkańców. Nie bez 
znaczenia są także kwestie związane 
z ochroną środowiska – mówił wicemi-
nister rozwoju i technologii Grzegorz 
Piechowiak.

Nowoczesne lampy, które będą mon-
towane nad drogami, dają możliwość 
dostosowania natężenia światła – to 
poprawia widoczność, zwiększając 
bezpieczeństwo użytkowników ruchu 
drogowego.

- Wprowadzenie nowoczesnego 
oświetlenia to możliwość wykorzysta-
nia sieci do przesyłu danych, internetu 
rzeczy, monitoringu zanieczyszczenia 
powietrza, montowania urządzeń do 
nadzoru ruchu i miejsc parkingowych 
oraz montowania prostych stacji łado-
wania pojazdów. To może być początek 
rewolucyjnych zmian, które pozwolą 
na stworzenie prawdziwego Smart City 
nawet w najmniejszej gminie w Polsce 
– dodaje wiceminister Grzegorz Piecho-
wiak. 

Myszków pod prąd

Burmistrz Myszkowa Włodzimierz Żak 
postanowił wynagrodzić sobie niepozy-
skanie środków na rozwój infrastruktu-
ry oświetleniowej. Wynajął za ponad 60 
tys. zł oświetlenie świąteczne na kilka 
ulic w mieście. Mieszkańcy grzmią, że 
te pieniądze można było wydawać le-
piej - na przykład kupując świąteczne 
dekoracje, a nie dzierżawiąc je.(kk)

Dwie gminy z powiatu myszkowskiego i dwie z zawierciańskiego 
zostaną zaznaczone na mapie „Rozświetlonej Polski”. Rozstrzyg-
nięto dziewiątą edycję rządowego Programu Inwestycji Strate-
gicznych. Na 1639 złożonych wniosków, dofinansowanie przy-
znano jedynie 1214 beneficjentom. Łącznie na rozwój infrastruk-
tury oświetleniowej wydanych zostanie prawie miliard złotych.

- Nie wiedziałam, że Ogrodzieniec 
doczekał się punktu doładowania sa-
mochodów elektrycznych! I to w URZĘ-
DZIE – komentuje żartobliwie sytuację 
jednoosobowa opozycja w radzie – Mar-
tyna Brożek. 

Żartobliwie, bo infrastruktura do ła-
dowania zaprezentowanego na zdjęciu 
pojazdu elektrycznego to zwykły kabel 
wyciągnięty z „piwnicy” urzędu. Da się? 
Da! 

Z początkiem grudnia media informo-
wały o zatrzymaniu przez CBA byłego 
posła, senatora i wiceministra w rządzie 
PiS- Adama G. Prowadzone jest śledz-
two: „Prokurator Śląskiego Wydzia-
łu Zamiejscowego Departamentu do 
Spraw Przestępczości Zorganizowanej 
i Korupcji Prokuratury Krajowej w Kato-
wicach przedstawił Adamowi G. zarzuty 
przyjęcia w związku z pełnioną funkcją 
publiczną korzyści majątkowej w wyso-
kości ponad 170 tysięcy złotych, pod-

żegania i pomocnictwa do wystawiania 
fikcyjnych faktur VAT oraz użycia doku-
mentu poświadczającego nieprawdę”. 

Wraz z byłym politykiem zatrzymano 
też przedsiębiorcę, członka rady nad-
zorczej Spółki Zamek - Jarosława K. 
- usłyszał zarzut pomocnictwa w przy-
jęciu korzyści majątkowej.

Jarosław K. nadzoruje ogrodzieniecką 
spółkę od 5 marca 2019 r. (kk) Foto: 
Ogro w naszych rękach

Ogrodzieniec zaskakuje jak zawsze

Drodzy Mieszkańcy  
Powiatu Myszkowskiego 
z okazji nadchodzących  

Świąt Bożego Narodzenia 
 życzę Państwu, aby ten czas był okazją 

do refleksji i wytchnienia  
w atmosferze miłości i dobroci.

Niech nadchodzący 2024 rok  
będzie pełen zdrowia, szczęścia i nadziei

Maciej Piłka

Radny Rady Powiatu w Myszkowie

G m i n a  O g r o d z i e n i e c  z n ó w  w y p r z e d z a  w s z y s t k i c h .  P o d  u r z ę d e m  s t w o r z o n o  p i e r w s z e 
w powiecie zawierciańskim miejsce do ładowania pojazdów elektrycznych… Gmina ma też wizerunkowy prob-
lem. W ostatnich tygodniach członek rady nadzorczej Spółki Zamek - Jarosław K. został zatrzymany przez CBA.

R E K L A M A
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w małym stopniu wykorzystać nasz po-
tencjał - dzisiaj moglibyśmy się szczycić 
jeszcze większymi sukcesami. Obecny 
stan rozwoju moglibyśmy osiągnąć już 
dobrych kilka lat temu. Brak partnera 
w rozmowach z burmistrzem i pracow-
nikami Urzędu Miasta spowodował, że 
straciliśmy bardzo dużo czasu. 

Na szczęście mamy wsparcie w oso-
bach radnych Rady Miasta w Myszko-
wie, z którymi praca układa się mode-
lowo i którzy zauważają działania i rolę 
stowarzyszeń, w tym i naszego w funk-
cjonowaniu miasta. Mamy też naszych 
wyjątkowych kibiców.

- A właśnie, jak współpracuje się z ki-
bicami?

- Kibice to ten klub. To oni wraz z nami 
budują historię MKS-u Myszków. To miłe, 
że zauważają nasze starania w celu po-
prawy sytuacji sportu i piłki nożnej 
w naszym mieście. Różnymi inicjatywa-
mi wspierają klub tak, by był zauważany 
w Myszkowie i poza nim. 

Z ostatnich wielkich wydarzeń, a w za-
sadzie trzeba powiedzieć historycznych 
to organizacja wyjazdu na ekstraklaso-
wy mecz na Stadionie Śląskim pomię-
dzy zaprzyjaźnionym Ruchem Chorzów 
i Śląskiem Wrocław. Kibice organizowali 
oprawę meczową i w „Kotle Czarownic” 
pojawiła się flaga upamiętniająca przy-
jaźń Myszków&Ruch. Sektorówka miała 
powierzchnię kilkuset metrów kwadrato-
wych. Zdjęcia tej flagi sektorowej obie-
gły całą piłkarską Polskę i promowały 
Myszków na piłkarskich „salonach”. To 
tylko jeden z przykładów. Całe wydarze-
nie relacjonowała nasza telewizja klubo-
wa, o której muszę powiedzieć – że jest 
kolejnym sukcesem.

- Co ma Pan na myśli?

- Telewizja i w ogóle nasze media spo-
łecznościowe to takie nasze okno na 
świat, dzięki którym mamy stały kontakt 
z naszymi kibicami rozsianymi po kraju, 
Europie czy nawet świecie. Dzięki tym 
kanałom uczestniczą w budowaniu klu-
bu, wspierając nas różnymi inicjatywa-
mi – za które po raz kolejny serdecznie 
dziękuję. 

Żeby nie być gołosłownym, podam 
tylko dwie liczby. Reportaż z wyjazdu 
dzieci z Akademii Młodzieżowej MKS 
Myszków na wspomniany ekstraklaso-
wy mecz obejrzało na platformie You-
Tube w ciągu pierwszych trzech dni aż  
16 tys. osób, a wiadomość o tym wy-
darzeniu opublikowaną na naszym klu-
bowym facebooku przeczytało ponad  
50 tys. obserwujących. To niespotyka-
ne i wyjątkowe liczby, które nas miło 
zaskoczyły. Ponadto mecze wyjazdowe 
relacjonujemy na żywo w internecie i to 
w asyście wspaniałych komentatorów 
sportowych. 

- Wspomniał Pan o rozwoju infrastruk-
tury, na który kibice czekali od niepa-
miętnych czasów. Coś się nagle ruszyło.

- Większość sukcesów sportowych, 
o których już wspomniałem, nie byłaby 

możliwa, gdyby nie inwestycje infra-
strukturalne, jakie są realizowane na 
naszym stadionie. W ciągu ostatnich  
4 lat ich wartość wyniosła około 17 mln zł. 
Dysponujemy boiskiem ze sztuczną na-
wierzchnią i sztucznym oświetleniem, 
które pozwoliło na podniesienie po-
ziomu szkolenia naszych zawodników. 
W tym roku ruszyły prace nad budową 
kortów tenisowych, ale i długo wyczeki-
wanego budynku klubowego. Poprawa 
infrastruktury pokazała nam, jak ważna 
jest baza treningowa dla budowy sukce-
sów sportowych. 

Szkoda tylko, że sami musimy zabie-
gać o to, by ta baza się rozwijała. Nie 
jesteśmy właścicielami obiektu, więc 
wyszliśmy w końcu przed szereg i po-
szukaliśmy źródeł finansowania, by nie 
obciążać budżetu miasta. Poza szuka-
niem pieniędzy dbaliśmy także o to, by 
te inwestycje były realizowane prawid-
łowo. Momentami prawie załamywa-
liśmy ręce, bo nikt z nami – głównym 
użytkownikiem tego terenu niczego nie 
uzgadniał. To my pilnowaliśmy na przy-
kład tego, jak projekt budynku klubowe-
go ma wyglądać lub czy bieżnia została 
wykonana prawidłowo. Szkoda, że nikt 
nas nie zapytał o zdanie, nie zaprosił 

do wspólnych rozmów. Nie tak wygląda 
partnerstwo.

- Między wierszami dokonał Pan oceny 
funkcjonowania miasta. Złośliwi zapy-
taliby, co może Pan powiedzieć o Mysz-
kowie, nie jest Pan myszkowianinem 
urodzenia.

- Jestem Myszkowianinem z wyboru. 
W Myszkowie mieszkam już blisko 25 
lat. Zaczęło się od… klubu. Miałem przy-
jemność reprezentowania Myszkowa 
jako zawodnik KS Myszków jeszcze za 
czasów II ligi piłki nożnej i tutaj pozna-
łem swoją żonę Beatę Jakubiec, obecnie 
Jakubiec-Bartnik. Od tego momentu 
Myszków stał się dla mnie centrum życia. 
Tu mieszkam, wspólnie z żoną wychowu-
jemy nasze dzieci, tu też pracuję. 

I proszę mi wierzyć, ćwierć wieku to 
wystarczający czas na dokładne zapo-
znanie się z sytuacją Myszkowa, ba, to 
dostateczny czas, by chcieć w tym mie-
ście coś zmienić. Myszków nie wyko-
rzystuje swojego potencjału, a obecna 
polityka miasta nie daje mu szansy na 
rozwój ani dziś, ani w przyszłości. Jak to 
można usłyszeć w rozmowach z miesz-
kańcami hasło promocyjne: „Myszków 
rozwija możliwości” jest już zmienio-

- To był dla MKS-u Myszków burzliwy 
rok. Dużo się działo, ale gdyby miał Pan 
wymienić jeden, największy sukces mi-
jającego właśnie 2023 roku, to co by to 
było?

- Faktycznie, rok 2023 był dla nas 
wyjątkowy. Ostatnie 12 miesięcy obfi-
towało w wiele pozytywnych zdarzeń 
w naszym klubie. Na przykład za sprawą 
fantastycznej postawy naszej drużyny 
kobiecej Myszków powrócił na szczebel 
centralny, a awans do II ligi oznacza, że 
jesteśmy w gronie 30 najlepszych ze-
społów w Polsce. W piłce nożnej to na-
prawdę niesamowity wynik. 

Ponadto nasze dziewczyny dotarły do 
fazy 1/16 Pucharu Polski - po drodze 
wygrywając nawet z zespołem z I ligi. 
A co najważniejsze kilka naszych zawod-
niczek regularnie otrzymuje powołania 
do reprezentacji Polski, co jest wydarze-
niem bez precedensu w historii mysz-
kowskiej piłki nożnej. Ten sukces jest 
najbardziej zaskakujący, choć w dużej 
części zaplanowany. Gdybyśmy w ze-
szłym roku o tej porze powiedzieli ko-
muś, że za rok będziemy w tym miejscu, 
to pewnie każdy pukałby się w czoło. My 
jednak wierzyliśmy, że to jest możliwe. 

- A mężczyźni?

- Drużyna męska występuje w IV lidze, 
ale ze względu na zmiany w organiza-
cji i przyjętą strukturę rozgrywek, to 
poziom co najmniej wyższych rejonów 
III ligi sprzed kilku lat. Jesteśmy w 4% 
najlepszych zespołów w Polsce, a w na-
szych szeregach występują zawodnicy 
z przeszłością reprezentacyjną, ekstra-
klasową czy pierwszoligową. Mamy też 
drugą drużynę seniorów złożoną tylko 

z naszych myszkowskich zawodników. 
Jesteśmy bardzo zadowoleni z jej rezul-
tatów. 

- Totalna nowość w klubie to…

- To założenie drużyny piłki nożnej ha-
lowej, która występuje w rozgrywkach III 
ligi. Ten projekt ma umilić kibicom okres 
oczekiwania zimą na występy zawodni-
ków na zielonej murawie. Zespół zdoby-
wa cenne doświadczenie i punkty w ry-
walizacji z doświadczonymi halowcami.

-  A co wydarzyło się w grupie 
najmłodszych?

- Akademia Młodzieżowa MKS Mysz-
ków to nasz wielki sukces. Nigdy 
w historii tego miasta sport młodzieżo-
wy w ramach naszego klubu nie był tak 
dobrze zorganizowany. Wsłuchaliśmy 
się w głos kibiców, którzy zwracali uwa-
gę, że nie mamy swoich wychowanków. 

Obecnie szkolimy około 250 zawodni-
ków i zawodniczek w rocznikach 2010-
2018. Możliwe, że wkrótce liczba ta 
wzrośnie do 400! Te liczby robiłyby wra-
żenie nawet w miastach o dużo większej 
populacji niż Myszków, wiem, co mówię, 
bo w swojej karierze piłkarskiej grałem 
w dużych klubach takich jak Ruch Cho-
rzów czy Lech Poznań, w których ten 
mechanizm działa doskonale. 

- Klub może nie zawsze, ale w znacz-
nej części swojej historii narzekał na 
finanse. Osiągają Państwo teraz sporo, 
czy MKS na to stać?

- Bez słowa zawahania mogę powie-
dzieć, że sukcesy sportowe wyprze-
dzają nasze możliwości organizacyjne, 
a przede wszystkim finansowe. Nie za-

łamujemy rąk. Osiągnięcia naszych za-
wodników dają nam nadzieję i bodziec 
do intensywnych działań. Ale fakt, finan-
sowanie funkcjonowania klubu jest dla 
nas największym problemem. Na stano-
wisku prezesa „pracuję” już 13 lat.

 Daję cudzysłów, bo to działanie cha-
rytatywne, a nawet z pewną nawiązką, 
bo w ogromnej części budżet klubu 
zasilamy wraz z żoną własnymi środka-
mi. Te kilkanaście lat pozwoliło nam na 
wprowadzenie rewolucji w budowie bu-
dżetu MKS-u. Pieniędzy zawsze było za 
mało, ale mieliśmy do wyboru albo się 
nie rozwijamy i mamy zrównoważony 
budżet, albo idziemy na całość, ryzy-
kując maksymalnie, przy założeniu, że 
musimy zdążyć z pozyskaniem nowych 
źródeł finansowania przed końcem każ-
dego roku. Chyba nie muszę mówić, jaką 
decyzję podjęliśmy.

- Jak to wyglądało wcześniej?

- Przez wiele lat klub był finansowany 
ze środków miejskich i to w około 90%. 
Od czasu, kiedy zostałem prezesem, ta 
sytuacja uległa diametralnej zmianie. 
Obecnie 70% budżetu stanowią środki 
prywatne. Mimo że jesteśmy już ogrom-
nym „przedsiębiorstwem”, to nadal nie 
mamy żadnego pracownika. Działamy 
społecznie i - bądź to pracą na rzecz 
klubu, bądź przekazując setki tysięcy 
złotych rocznie, dokonujemy cudów, by 
przetrwać. Zaczynaliśmy z kwotą 100 
tys. zł rocznie. Niebawem budżet prze-
kroczy 1 mln zł. Wielkie słowa podzię-
kowania dla wszystkich, którzy nadal 
z nami działają i walczą o Wielki Mysz-
ków.

- A współpraca z miastem układa się 
wzorowo i jaki wpływ ma ona na sukce-
sy klubu?

- Ten temat zasługiwałby pewnie na 
odrębny artykuł, jest bardzo złożony 
i problematyczny, dlatego maksymal-
nie go uproszczę. Chcemy budować 
pozytywny przekaz, więc pominę słowa 
krytyki i dokładną analizę sytuacji. Wie-
my jakie wielkie mamy ograniczenia we 
współpracy z Urzędem Miasta, więc od 
lat bierzemy sprawy w swoje ręce i sta-
ramy się realizować plany rozwojowe we 
własnym zakresie. 

Przykładem są inwestycje infrastruk-
turalne. Na ich realizację potrzeba było 
ogromnych środków finansowych, o któ-
re jako klub zabiegaliśmy i walczyliśmy. 
Na wyższych szczeblach władzy zauwa-
żono nasze starania i zaufano nam, że 
warto wesprzeć sport w Myszkowie, 
co poskutkowało uzyskaniem środków 
pomocowych. Inwestycje nie obciążały 
więc budżetu Miasta Myszkowa w spo-
sób znaczący. Na największą inwestycję 
na stadionie wartą 12 mln zł pozyska-
liśmy zapewnienie dofinansowania na 
poziomie 80%. Gdyby nie nasze stara-
nia nic w tym zakresie nadal by się nie 
działo. 

Dodam jedynie, że gdyby Urząd Mia-
sta potrafił zrozumieć rolę sportu dla 
funkcjonowania miasta i zechciał, choć 

- Czego życzy Pan mieszkańcom na nadchodzące święta i nowy 
2024 rok?

- Mieszkańcom Myszkowa i Czytelnikom DEMOKRATYCZNEJ na 
okres Świąt Bożego Narodzenia życzę zdrowia i spokoju ducha, 
który pozwoli wypocząć i nabrać sił do walki z problemami dnia 
codziennego.

Na 2024 rok życzę myszkowianom przełomu, który tchnie w na-
sze miasto nową energię oraz pozwoli odbudować tożsamość lo-
kalną i dumę z naszego miejsca zamieszkania. Życzę Państwu, by 
nadchodzące 12 miesięcy przyniosło same sukcesy wszelkiej na-
tury.

Jako człowiek sportu życzę wszystkim, by aktywność fizyczna 
nie kończyła się na postanowieniu noworocznym. Zapewniam, 
że realizacja tej drobnej, danej sobie obietnicy znacząco poprawi 
nasze samopoczucie i komfort życia. A jeśli potrzebują Państwo 
towarzystwa do realizacji sportowych założeń, to zapraszam na 
„Pułaskiego 13b”, tam zawsze znajdą Państwo przyjaciół sportu 
wytrwale dążących do realizacji założonych celów.

- Dziękuję za rozmowę.

Katarzyna Kieras

W powiecie myszkowskim zapewnienie do-
finansowania dla swych inwestycji uzyskały 
wszystkie gminy. Środki na realizację włas-
nych oraz ponadgminnych zadań otrzymał 
też powiat myszkowski. 

Na co samorządy otrzymały środki?

Powiat Myszkowski: Przebudowa drogi po-
wiatowej nr 3811S od ronda w m. Postęp do 
ronda w m. Myszków – Mrzygłód na odcinku 
ok. 8,5 km. – ETAP II: 8 000 000 zł

Powiat Myszkowski: Przebudowa DP 3802 S na 
odcinku Lgota Górna ul. Jurajska: 2 000 000 zł

ZWIĄZEK POWIATOWO-GMINNY POD NA-
ZWĄ „JEDŹMY RAZEM!”: Zakup autobusów ni-
skoemisyjnych na potrzeby rozwoju transpor-
tu publicznego Związku Powiatowo-Gminne-
go pod nazwą „Jedźmy razem!”: 2 000 000 zł

ZWIĄZEK POWIATOWO-GMINNY POD NA-
ZWĄ „JEDŹMY RAZEM!”: Zakup autobusów ni-
skoemisyjnych na potrzeby rozwoju transportu 
publicznego Związku Powiatowo-Gminnego 
pod nazwą „Jedźmy razem!": 2 000 000 zł

Gmina i Miasto Koziegłowy: Budowa Stacji 
Uzdatniania Wody z Odnawialnymi Źródłami 
Energii w miejscowości Rzeniszów: 2 000 000 zł

Gmina i Miasto Koziegłowy: Optymalizacja 
gospodarki wodno-kanalizacyjnej w Gminie 
Koziegłowy, poprzez budowę kanalizacji sa-
nitarnej wraz z infrastrukturą towarzyszącą 
etap II: 6 900 000 zł

Gmina Myszków: Przebudowa dróg gmin-
nych w ul. Wyszyńskiego, ul. 11 Listopada 
w Myszkowie: 2 000 000 zł

Gmina Myszków: Rewitalizacja centrum Mysz-
kowa - poprawa infrastruktury: 20 000 000 zł

Gmina Niegowa: Budowa sali gimnastycznej 
wraz z łącznikiem przy szkole w m. Sokolniki: 
4 335 000 zł

Gmina Niegowa: Budowa/remont/wykoń-
czenie wraz z doposażeniem pomieszczeń 
przeznaczonych pod działalność kulturalną 
w budynku Gminnego Ośrodka Kultury w Nie-
gowie: 990 000 zł

Gmina Niegowa: Remont/budowa/przebu-
dowa budynków z przeznaczeniem dla OSP 
w miejscowości Bliżyce i Mzurów: 3 485 000 zł

Gmina Poraj: Budowa i modernizacja dróg 
gminnych w Gminie Poraj: 7 980 000 zł

Gmina Żarki: Modernizacja budynku Szkoły 
Podstawowej im. Władysława Szafera w Żar-
kach wraz z rewitalizacją terenu przyległego: 
1 700 000 zł

POWIAT ZAWIERCIAŃSKI

Gmina Irządze: Budowa Gminnego Centrum 
Kultury w Irządzach: 8 010 000 zł

Gmina Kroczyce: Przebudowa i rozbudowa 
budynku OSP i świetlicy wiejskiej w miejsco-
wości Siamoszyce: 1 980 000 zł

Gmina Kroczyce: Zagospodarowanie budynku 

po byłej szkole podstawowej na potrzeby admi-
nistracyjne: 7 990 000 zł

Gmina Łazy: Modernizacja pomieszczeń 
budynku Urzędu Miejskiego w Łazach przez 
dostosowanie obiektu do osób niepełno-
sprawnych oraz ze szczególnymi potrzebami: 
1 699 112,60 zł

Gmina Łazy: Budowa zaplecza sportowego 
wraz z przebudową bieżni lekkoatletycznej 
oraz infrastruktury stadionu sportowego 
w Łazach przy ul. Wiejskiej: 5 388 643,64 zł

Gmina Ogrodzieniec: Inwestycja w infra-
strukturę drogową, szansą na poprawę jako-
ści życia mieszkańców i odwiedzających tu-
rystów, w Gminie Ogrodzieniec: 8 000 000 zł

Gmina Ogrodzieniec: Gmina Ogrodzieniec 
pięknieje - inwestycje w infrastrukturę tury-
styczną, sportową i kulturalną: 3 000 000 zł

Miasto Poręba: Budowa sieci kanalizacji sa-
nitarnej wraz z przyłączami w ulicy Roździeń-
skiego, Wiejskiej i Wojska Polskiego w Porę-
bie: 7 505 000 zł

Gmina Szczekociny: Przebudowa Stadionu 
Miejskiego w Szczekocinach: 1 800 000 zł

Gmina Szczekociny: Budowa oczyszczalni 
ścieków przy ul. Lelowskiej w Szczekocinach 
wraz z uporządkowaniem gospodarki ścieko-
wej na terenie miasta: 7 011 000 zł

Miasto i Gmina Włodowice: Przebudowa 
drogi ul. Ogrodowej, ul Polnej i ul. Kościelnej 
w Górze Włodowskiej oraz przebudowa drogi 
ul. Chabrowej w Hucisku: 6 080 000 zł

Miasto i Gmina Włodowice: Budowa drogi 
ul. Miodowej oraz przebudowa drogi ul. Sko-
wronkowej we Włodowicach: 1 900 000 zł

Powiat Zawierciański: Rozbiórka istnieją-
cego i budowa nowego wiaduktu nad torami 
PKP (CMK) w ciągu drogi powiatowej nr 1711 
S Włodowice-Rzędkowice-Zdów w miejsco-
wości Wygoda: 24 225 000 zł

Gmina Zawiercie: Modernizacja budynku 
Miejskiego Ośrodka Kultury w Zawierciu: 
6 000 000 zł

Gmina Zawiercie: Uporządkowanie infra-
struktury wodno-kanalizacyjnej na terenie za-
bytkowego dawnego osiedla robotniczego To-
warzystwa Aukcyjnego w Zawierciu: 1 994 000 zł

Gmina Żarnowiec: Budowa sieci wodocią-
gowej z przyłączami w miejscowościach Łany 
Wielkie, Brzeziny, Małoszyce, Jeziorowice do 
zbiorników w Otoli-etap I: 4 750 000 zł

Gmina Żarnowiec: Termomodernizacja bu-
dynków użyteczności publicznej w Gminie 
Żarnowiec: 1 800 000 zł. (kk)

Prawie 65 mln zł trafiło do powiatu myszkowskiego i jego gmin w ra-
mach 8 edycji „Polskiego Ładu”, natomiast do powiatu zawierciańskiego 
i jego gmin niemal 100 mln zł. To przedostatnia edycja programu Kance-
larii Prezesa Rady Ministrów, na której czele stał Mateusz Morawiecki. 

Ponad 160 mln zł 

dla samorządów 

Czas zbudować WIELKI Myszków, z którego wszyscy będziemy dumni
DEMOKRATYCZNA potwierdza obawy Włodzimierz Żaka o pewnym konkurencie w nadchodzących wyborach samorządowych. To pierwszy wywiad zupełnie nowego i niezwiązanego z polityką kan-
dydata na burmistrza Miasta Myszkowa. 25 lat temu Tadeusz Bartnik został myszkowianinem z wyboru. Zaczęło się od piłki nożnej i wokół tego sportu kręci się jego życie. To dzięki futbolówce poznał 
Myszków i swoją przyszłą żonę. Od lat wspólnie utrzymują niebiesko-białą tradycję. Jak mówi działanie w stowarzyszeniu pokazało mu tę miejscowość od podszewki, nauczyło go mozolnego budowania 
sukcesów. Po wielu latach obserwacji mówi wprost: czas zbudować WIELKI Myszków, który przestanie się wyludniać i znów będzie atrakcyjnym miejscem do życia. Jaki adwokat ma pomysł na miasto? 

ne na „Myszków zwija możliwości”. 
Proponuję, abyśmy o obu zapomnie-
li i odważnie zmienili je na nowe: 
„Myszków stać na więcej”.

- Wraz z małżonką stara się Pan 
o podtrzymanie myszkowskiej tra-
dycji piłki nożnej. Ale sport to nie 
wszystko. Mieszkańcy mówią, że 
w Myszkowie niewiele się dzieje, że 
to miasto umiera. Da się je wskrze-
sić?

- Od kilkunastu lat jestem preze-
sem zarządu MKS-u Myszków. Swo-
imi czynami zaświadczam, że nawet 
w tak ekstremalnie trudnych warun-
kach, w jakich działamy, można zbu-
dować w Myszkowie sukcesy. Widzę 
ogromne niewykorzystane pokłady 
w działaniach stowarzyszeń w Mysz-
kowie. Potencjał ludzki, który w nich 
drzemie, może stać się samoistną 
iskrą, która wyniesie Myszków na 
wyższy poziom. Ludzie i ich zapał 
mogą być najlepszą promocją. 

Osiągnięcia naszego klubu to pra-
ca zespołowa. Bez ludzi nie da się 
zbudować sukcesów. Oczywiście, 
aby Myszków się rozwijał, trzeba 
wdrożyć nową politykę, a to możliwe 
będzie dopiero po właściwym zdiag-
nozowaniu głównych problemów 
miasta. Najważniejsza kwestia, która 
nie wiem, czy jest zauważana: Mysz-
ków się wyludnia – przestaje być 
atrakcyjnym miejscem do zamiesz-
kania. Nie ma też dobrej atmosfery 
dla biznesu, chociaż to wszystko nam 
obiecywano. Infrastruktura drogowa 
jest zaniedbana. W wielu dzielnicach 
mieszkańcy nie mają dostępu do 
bieżącej wody. Gdzie nie wyjdę, sły-
chać: w Myszkowie nic się nie dzieje, 
to miasto umiera.

- Te wnioski słyszą wszyscy. Za-
pytam trochę złośliwie: co Tadeusz 
Bartnik zrobił, by to zmienić. „Po 
owocach ich poznacie”…

- Uczestniczę w zmianie postrzega-
nia miasta od kilkunastu lat. Zmieni-
liśmy już diametralnie postrzeganie 
i działanie sportu w mieście. Posta-
raliśmy się o rozwój infrastruktury 
sportowej,  zadbaliśmy o zapew-
nienie finansowania, by odciążyć 
mocno zadłużony budżet miasta. 
Pracujemy trochę za burmistrza… 
Nieważne, ważne by mieszkańcy na 

tym zyskali. A mają duże i zupełnie 
zrozumiałe potrzeby, część z nich po-
znałem, biorąc udział w spotkaniach 
burmistrza właśnie z mieszkańcami 
różnych dzielnic. 

Byłem na każdym - słuchałem, robi-
łem notatki. Chciałem zaproponować 
nawet rozwiązania pewnych proble-
mowych spraw, ale nie udzielono mi 
głosu na pierwszych z nich. Później 
widać trend się zmienił i mogłem 
chociaż o coś zapytać. A pytań na-
suwało się wiele, bo przekaz trochę 
kłócił się z rzeczywistością. Na przy-
kład miasto chwali się pozytywnym 
klimatem dla biznesu, a do mnie 
zwrócił się przedsiębiorca, który 
chciałby wybudować zakład i zatrud-
nić w nim 150 osób i w urzędzie pan 
trafił na mur nie do przebicia. Poma-
gam mu pokonać te bariery, bo chcę, 
by Myszków zaczął rozwijać możli-
wości nie tylko martwym hasłem. 

Rozmowy jakie prowadziliśmy na 
szczeblu centralnym zaowocowa-
ły również ogromnymi środkami 
na inwestycje w Myszkowie. Z tych 
środków prowadzone są inwestycje 
w Domu Kultury w Myszkowie, prze-
budowa ul. Zamenhoffa, inwestycje 
wodno-kanalizacyjne w centrum 
miasta czy przebudowy mostów. 
W ciągu tylko jednego 2023 roku 
wpłynęło do budżetu miasta około  
50 mln zł. Są też zagwarantowane 
pierwsze środki na przebudowę cen-
trum. To jedna z najważniejszych 
kwestii jaką trzeba zmienić. 

Od dłuższego czasu wyręczamy 
też miasto w organizacji mniejszych 
imprez, a może właściwiej byłoby: 
w organizacji wolnego czasu mysz-
kowianom. Tylko w ostatnim czasie 
zorganizowaliśmy potańcówki dla 
mieszkańców w różnych dzielnicach 
miasta, andrzejki dla środowisk se-
nioralnych, dla dzieci robimy miko-
łajki, a przyjdzie też czas na mło-
dzież. Udział w naszych imprezach 
był bezpłatny, a zadowolenie uczest-
ników warte każdych naszych środ-
ków. W ten sposób chcemy pokazać, 
że w głównej mierze nakładem włas-
nej pracy za niewielkie środki moż-
na rozruszać Myszków i dać ludziom 
trochę radości. 
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Paluchy:

- 50 dkg mąki pszennej

- 1 szklanki ciepłej wody

- 1/2 szklanki oleju

- 3 jajka

Zagnieść ciasto jak na pierogi, urywać małe ka-
wałeczki – formować w rękach paluchy grubości 
małego palca. Gotować w lekko osolonej wodzie

- 1 puszka gotowego maku

- 1/2 margaryny rozpuścić

- 4 łyżki miodu

- 1 mała paczka rodzynek

- 1/2 szklanka orzechów włoskich pokrojonych

Wszystko razem podgrzać dodać paluchy  
i wymieszać. Podawać na ciepło.

Skład:
- małe opakowanie makaronu łazanki

- 250 g kapusty kiszonej

- 150 g pieczarek

- pół cebuli

- liść laurowy

- ziele angielskie

- łyżka majeranku

- sól 

- pieprz

- oliwa

Przygotowanie:

Kapustę ugotować z zielem 

i liściem do miękkości. Następ-

nie odcedzić, ostudzić, odcisnąć 

z nadmiaru wody i drobniutko 

pokroić. 

Podsmażyć pokrojoną w kost-

kę cebulkę oraz starte pieczarki. 

Odparować nadmiar wody, na-

stępnie dodać kapustę. 

Wymieszać całość z majeran-

kiem, łyżką oliwy i doprawić 

solą i pieprzem do smaku. Wy-

mieszać z ugotowanym maka-

ronem.

Paluchy z makiem 

przepis od pani Lidii Łapaj

Łazanki z kapustą i pieczarkami 

przepis od pani Agnieszki Sucheckiej

Smakołyki JuraJskich Dziewczyn

Nikt tak nie integruje, jak KGW JURAJSKIE DZIEWCZYNY
Chciały integrować społeczność lokal-

ną i wspólnie działać dla Ogorzelnika, 
dlatego 12 kwietnia tego roku ukonsty-
tuowały swą działalność, a dokładnie 
zostały wpisane do Krajowego Rejestru 
Kół Gospodyń Wiejskich prowadzonego 
przez Agencję Restrukturyzacji i Moder-
nizacji Rolnictwa w Myszkowie. Mowa 
o Kole Gospodyń Wiejskich – Jurajskie 
Dziewczyny.

- Jesteśmy najmłodszym, a zarazem naj-
liczniejszym kołem w powiecie myszkow-
skim – mówi Anna Stodółkiewicz prezes 
KGW. Do Jurajskich Dziewczyn zapisała 
się 1/3 mieszkańców sołectwa Ogorzel-
nik – to stamtąd się wywodzą, ale obszar 
ich działania jest znacznie szerszy, chcą 
integrować mieszkańców powiatu, a na-

wet regionu.

Młode gospodynie siedzibę mają 
w budynku Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Ogorzelniku. - Mieszkańcy pozytyw-
nie podeszli do założenia koła, widać ile 
chętnych osób wpisało się do Jurajskich 
Dziewczyn, mamy komunikator messen-
ger i tam ustalamy plan działania – dodaje 
A. Stodółkiewicz.

Jurajskie dziewczyny mają już za sobą 
organizację i uczestnictwo w kilkuna-
stu wydarzeniach. Ich pierwsza impreza 
to Święto Sąsiada, które było strzałem 
w przysłowiową dziesiątkę. Panie uczest-
niczył też w dożynkach powiatowych czy 
gminnych, wspierały koleżanki z Zabo-
rza podczas dożynek parafialnych w ich 
miejscowości. Pomagały przy organiza-

cji jubileuszu 115-lecia orkiestry dętej 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Żarkach. 
Hitem było Święto Ziemniaka, na któ-
rego organizację dziewczyny pozyskały 
dotację z Banku Pekao. Obowiązkowym 
wydarzeniem był VII przegląd stołów Bo-
żonarodzeniowych w Niegowie.

Jurajskie Dziewczyny zdobyły już cał-
kiem spore wyposażenie: mają lodówkę, 
dwa grille, warniki, kociołki, podgrzewa-
cze, zestawy ogrodowe, zastawę stołową, 
patery na ciasta itp. Przede wszystkim 
mają swoje koszulki, spódnice i fartuchy, 
które pozwalają je identyfikować i pro-
mować. A gdy o promocji mowa, warto 
odwiedzić ich konto na facebooku KGW 
Jurajskie Dziewczyny. (kk) Foto: KGW
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W zdecydowanej większości gospo-
darstw domowych głównym źródłem 
ogrzewania nadal są tradycyjne kotły 
na paliwa stałe. Wśród nich duży od-
setek stanowią urządzenia niespełnia-
jące żadnych norm emisyjnych. W tro-
sce o powietrze oraz własne zdrowie, 
użytkownicy „kopciuchów” powinni je 
wymienić. Warto rozważyć ekologiczne 
źródło ciepła wykorzystujące energię 
odnawialną. Jednym z takich urządzeń 
jest popularny klimatyzator. Warun-
kiem jest to, aby posiadał on funkcję 
grzania.

Klimatyzator to pompa ciepła powie-
trze- powietrze, która pracuje w trybie 
nadmuchowym. Można powiedzieć, 
że jest to urządzenie wielofunkcyjne. 
Latem schłodzi powietrze w pomiesz-
czeniu, a w sezonie jesienno-zimowym 
zapewni w domu przyjemne ciepło. Pa-
miętać należy, że ten rodzaj pompy cie-
pła nie posiada funkcji grzania ciepłej 
wody użytkowej. Jest to rozwiązanie, 
które sprawdzi się zarówno w nowych 
budynkach, jak i tych, które należy zmo-
dernizować.

Technicznie system posiada jednostkę 
zewnętrzną, która pobiera ciepło z po-
wietrza za pomocą wentylatora i kieru-
je je do parownika. Czynnik chłodniczy 
znajdujący się w układzie odbiera ciepło 
z powietrza. Na skutek ogrzania czynnik 
paruje. Kolejnym etapem jest sprężanie, 
czego efektem jest wzrost temperatury 
czynnika, który dalej zostaje wtłoczony 
do jednostki wewnętrznej pompy. Tam 
następuje przekazanie ciepła do obiegu 
grzewczego w pomieszczeniu.

Podstawową zaletą tego ogrzewania 
jest niewątpliwie szybkość działania. 

Tradycyjne kotły na paliwa stałe wy-
magają czasochłonnego uruchomienia. 
Odpowiednio dobrany klimatyzator 
w czasie kilku minut podniesie tempe-
raturę w pomieszczeniu nawet o kilka 
stopni. Dodatkowym atutem jest kom-
fort użytkowania. Po uruchomieniu pi-
lotem, nastawieniu temperatury i trybu 
pracy wentylatora urządzenie staje się 
praktyczne bezobsługowe. Dodatkowym 
atutem jest efekt ekologiczny. Dzięki 
wykorzystaniu pompy ciepła realnie 
wpływamy na poprawę jakości powie-
trza. Urządzenie nie generuje żadnych 
zanieczyszczeń i odpadów.

Ale, czy pompa ciepła powietrze-po-
wietrze jako samodzielne źródło ciepła 
to dobre rozwiązanie?

Prawidłowe działanie urządzenia jest 
uzależnione od wielu warunków. Wy-
dajność pompy jest zależna m.in. czyn-
ników pogodowych w tym temperatury. 
Im niższa temperatura tym wydajność 
urządzenia spada. Przy doborze pompy 
ciepła ważne jest wyznaczenie punktu 
biwalentnego, czyli temperatury, poni-
żej której uruchomiona zostanie grzałka 
elektryczna wspomagająca pracę urzą-
dzenia. Taka sytuacja generuje dodatko-
we koszty związane ze zużyciem energii 
elektrycznej.

Dla warunków klimatycznych panu-
jących w Polsce zalecany punkt biwa-
lentny mieści się w przedziale między 
-7 a -11st. C. Dlatego, aby w pełni za-
spokoić potrzeby cieplne pompa cie-
pła powietrze-powietrze powinna być 
zintegrowana z innym źródłem ciepła 
np. kondensacyjnym kotłem gazowym. 
Warto w tym miejscu wspomnieć, że 
pompy powietrzne dobrze sprawdzą się 

w układzie z ogrzewaniem podłogowym 
lub grzejnikami niskotemperaturowymi. 
Zintegrowanie pompy ciepła z instalacją 
fotowoltaiczną dodatkowo pozwoli na 
oszczędności związane z kosztami ener-
gii elektrycznej.

Aby zapewnić sobie komfort termicz-
ny, szukamy najlepszych i najbardziej 
ekonomicznych rozwiązań. Klimatyza-
tory to dobre rozwiązanie w okresach 

przejściowych, czyli wiosną i jesienią. 
Zużycie energii elektrycznej w bardzo 
zimne dni generować może dodatkowe 
koszty, dlatego klimatyzator nie powi-
nien być samodzielnym źródłem ciepła. 
Jeśli mamy obawy co do wyboru tego 
rodzaju urządzenia warto skorzystać 
z doradztwa specjalistów, którzy przy-
gotują odpowiednią analizę dla naszego 
budynku.

Tekst powstał w celach informacyjno-
-edukacyjnych, w ramach realizacji Pro-
jektu LIFE „Śląskie. Przywracamy błę-
kit”. Kompleksowa realizacja Programu 
ochrony powietrza dla województwa 
śląskiego. 

Autor: Dominika Bukalak-Gaik 

Ekodoradca Subregionalny

K l i m a t y z a t o r  d o  o g r z e w a n i a  d o m u ?

W jaki najlepszy sposób przygo-
tować się do tegorocznego sezo-
nu grzewczego? Zastanawiasz się 
czym skutecznie ocieplić swoje 
poddasze? 

Pianka poliuretanowa to zdecydowa-
nie lepsza alternatywa dla wełny czy 
styropianu. Ocieplanie poddasza pianką 
PUR to idealne rozwiązanie zarówno dla 
nowo budowanych budynków, jak i dla 
domów zamieszkałych. 

Konstrukcje domów wielorodzinnych 
z lat 80 i 90 cechowały się tym, iż bu-
dynki parterowe lub dwukondygnacyj-
ne posiadały strych lub poddasze nie-
użytkowe. 

Dzisiaj dąży się do pełnej adaptacji 
i wykorzystania pomieszczeń, dlate-
go wychodząc naprzeciw problemom 
właścicieli takich domów, podpowiada-
my: idealnym rozwiązaniem jest izola-
cja natryskowa pianą pur wykonywana 

przez nasza firmę. 

Dlaczego? Często poddasza w takich 
domach nie były przewidziane do za-
mieszkania. Brak membrany paroprze-
puszczalnej to nie jedyna rzecz, którą 
musimy wykonać na takim dachu, do 
tego jeszcze: wentylacja, uchwyty pod 
płyty kartonowo-gipsowe, obróbka 
okien dachowych, ale i samo ocieplenie 
ścian kolankowych i szczytowych. 

- Budynek zaprezentowany na zdję-
ciach przeszedł audyt i został kwalifiko-
wany do programu „Czyste Powietrze”, 
właściciel uzyskał dofinansowanie. Naj-
pierw jednak należało spełnić warunki 
techniczne określone w audycie. 25-cen-
tymetrowa warstwa izolacji gwarantuje 
komfort termiczny - nie tylko zimą, ale 
również latem. 

Jeżeli są Państwo zainteresowani ter-
moizolacją poddasza domu wieloro-
dzinnego w ramach programu „Czyste 
powietrze” zapraszamy do kontaktu. 

Nasi specjaliści nie tylko wykonają dla 
Państwa audyt, ale też pomogą napisać 
wniosek o dofinansowanie i go rozliczyć 
- mówi Maciej Piłka ze Spargo i zapra-
sza do kontaktu pod numerem telefonu: 
537 47 57 67

Jak to się robi? Ocieplenie podda-
sza pianką poliuretanową to innowa-
cyjna termoizolacja, która zapewni Ci 
oszczędności w ogrzewaniu pomiesz-
czenia. Pianka poliuretanowa jest ela-
styczna i lekka, co oznacza, że nie ob-
ciąży konstrukcji poddasza. Ocieplenie 
pianką okazuje się bardziej ekonomicz-
ne niż wykorzystanie metod tradycyj-
nych, ponieważ przy jej aplikacji nie 
powstają szczeliny, a dokładniej mostki 
termiczne (zwane też mostkami ciep-
lnymi), przez które dochodzi do utraty 
ciepła. Piana ściśle przylega do krokwi, 
nie tworząc dziur i przerw w termoizo-
lacji. Dlatego nie dochodzi do niekon-
trolowanej utrata ciepła, która znacznie 
zwiększa rachunki za ogrzewanie. 

DOCIEPLIMY TWOJE PODDASZE

ZROBIMY AUDYT I POMOŻEMY POZYSKAĆ DOFINANSOWANIE

TEL. 537 47 57 67

Z m i e ń  s w ó j  s t r y c h  z e  S PA R G O



10  grudzień 2023 DEMOKRATYCZNAX ®

Wiktoria: - Jaki błąd najczęściej 
popełniają kobiety chcące szybko 
wrócić do formy po ciąży?

Nikoletta: - Najczęstszym błędem 
jest zbyt szybki powrót do trenin-
gów i diety po ciąży. Niestety, ale 
trzeba dać sobie czas. Organizm ko-
biety „regeneruje” się po ciąży oko-
ło roku. Jeśli chcemy wrócić do tre-
ningu, powinno się odczekać czas 
połogu oraz mieć zielone światło 
od lekarza prowadzącego. Warto pa-
miętać, aby przy karmieniu piersią 
zrezygnować z restrykcyjnych diet 
odchudzających, ponieważ powin-
nyśmy dostarczyć określoną ilość 
kalorii, aby móc karmić Maluszka.

- Jakie są najlepsze ćwiczenia na
„pociążowe” kilogramy?

- Przede wszystkim trening cardio
- np. spacer, rowerek. Nie zaleca się
jednak biegania.

- Jakieś najgorsze nawyki, które
mają kobiety po ciąży,  mają wy-
pływ na ciało?

- Przede wszystkim nieprawidłowe
odżywianie, niezdrowy tryb życia. 
To ma ogromny wpływ na ciało ko-
biet po ciąży.

- A co w przypadku ćwiczeń dla ko-
biet karmiących piersią? Jakieś spe-
cjalne ćwiczenia czy ograniczenia?

- Nie ma żadnych ograniczeń dla
kobiet karmiących piersią. Po kon-
sultacji  z lekarzem można śmiało 
wracać do ćwiczeń.

- Czy zgadzasz się z  opinią,  że
zdrowa dieta i ruch w ciąży poma-
gają w szybszym powrocie do for-
my po ciąży? 

- Oczywiście. Ruch w ciąży pomaga
również przy porodzie. Mięśnie ca-
łego ciała nie są osłabione, dlatego 
poród może być łatwiejszy. Zdrowa 
dieta jest dobra nie tylko dla mamy, 
ale dla Dzidziusia.

- Czy masz jakieś uniwersalne po-
rady, dzięki którym możemy czuć 
się w tym okresie lepiej, zachować 
energię i zadbać o zmieniające się 
ciało?

- 1. Spacery każdego dnia. Najle-
piej o poranku, aby uzyskać ener-
gię na cały dzień. 2. Unikanie fast 
foodów i  s łodyczy.  Dzięki  temu 
zachowamy energię w ciągu dnia, 
nie będziemy ospałe,  zmęczone. 
3. Duża ilość owoców i warzyw. 4.
Przede wszystkim sen. Duża ilość
snu zapewni nam odpowiednią re-
generację. 5. Ćwiczenia. Minimum
30 minut aktywności w ciągu dnia.

- Co Tobie najbardziej pomogło
w czasie  ciąży? Jakie  ćwiczenia 
b ą d ź  j a k i e  s k ł a d n i k i  o d ż y w c z e 

wpływały na Ciebie dobrze?

- Moją główną aktywnością w cią-
ży była aktywność cardio - jazda na 
rowerku stacjonarnym oraz spacery. 
Racjonalne odżywianie przyczyniło 
się do tego, aby w okresie ciąży nie 
przytyć za dużo.

- Po jakim czasie od porodu wróci-
łaś na siłownię?

- Na siłownię wróciłam po sześciu
tygodniach. Po połogu udałam się 
do prowadzącej pani doktor oraz 
do urofizjoterapeutki,  które dały 
mi zielone światło do ćwiczeń. Na 
początek zaczęłam od bardzo ma-
łych ciężarów. Stopniowo z trenin-
gu na trening staram się delikatnie 
dokładać obciążenie, intensywność 
treningu również się zwiększa, ale 
staram się słuchać swojego ciała. 
Aktualnie siłowo trenuję dwa razy 
w tygodniu.

- Dziękuję za rozmowę.

Wiktoria Sularz

Na zdjęciu Nikola 3 mie-
siące po urodzeniu synka!

MISTRZYNI ODPOWIADA: Ile trwa powrót do formy po ciąży?
Tego jeszcze w DEMOKR ATYCZNEJ nie było:  wywiad siostry z  siostrą.  Wkraczająca w świat dziennikarstwa Wiktoria Sularz rozmawia 
z Nikolettą Czerwik - Absolutną Mistrzynią Świata, Europy i Polski w kategorii wellness fitness. Po co ta rozmowa? Aby wyjaśnić, zainspirować 
i odpowiedzieć na pytania nurtujące kobiety: ile czasu zajmuje powrót do formy po ciąży. Nikoletta dzieli się swoim doświadczeniem, z którego warto skorzystać.

TU MIAŁ BYĆ NAJBARDZIEJ 
elektryzujący WYWIAD 2023 roku

Najgłośniej i najbardziej przekonująco 
wypowiadająca się podczas sesji Rady 
Miejskiej Zawiercia radna Ewa Mićka, 
mająca co obrady mnóstwo pytań do 
Konarskiego i podległych mu pracow-
ników dostała od redakcji DEMOKRA-
TYCZNEJ szansę na dokonanie publicz-
nej oceny. Zgodziła się odpowiedzieć 
na szereg trudnych pytań. Pierwsze, 
jakie zostało zadane to: czy startuje 
w wyborach na prezydenta i czy z listy 
Platformy Obywatelskiej, z którą jest 
związana? Odpowiedziała jeszcze przed 
wywiadem, że nie ma żadnej decyzji 
w te sprawie, ale pytanie można zadać, 
ponieważ sprawa jest skomplikowana 
proceduralnie.

Zadanie pytań było tylko formalnoś-
cią, a odpowiedzi dla świetnie przygo-
towanej radnej – pewnie przyjemnoś-
cią, w dodatku zapowiedziała, że dużo 
mówi i miejsce w gazecie może ją ogra-
niczyć. Przygotowałam więc pytania 
i odpowiednio dużo miejsca.

W umówionym terminie radna otrzy-
mała zapytania na maila:

1 - Dosłownie za chwilę wybory samo-
rządowe, jeszcze nikt nie przedstawił 

oficjalnie swojej kandydatury w walce 
o najważniejsze stanowisko w mieście. 
DEMOKRATYCZNA pyta: czy Ewa Mićka
wystartuje w wyborach na Prezydenta 
Miasta Zawiercie?

2 - Co Panią do tego kroku skłoniło?

3 - Jak chce Pani wygrać z Łukaszem 
Konarskim, który na pewno zawalczy 
o głosy wyborców? Obserwatorzy ży-
cia politycznego jasno stwierdzają, że
na ten moment obecny prezydent ma
pewną kolejną kadencję.

4 - Jest Pani związana z Platformą 
Obywatelską, Łukasz Konarski też w pe-
wien sposób jest. Jego małżonka była 
pełnomocnikiem komitetu wyborczego, 
na którego czele było PO. Władze partii 
poprą Ewę Mićkę czy nie wystawią ni-
kogo, po cichu popierając Konarskiego?

5 - Teraz czas na konkrety: co ma Pani 
do zaproponowania mieszkańcom? 
Czego Zawiercie i zawiercianie potrze-
bują?

6 - Załóżmy, że wygrywa Pani wybory, 
co Pani robi w pierwszej kolejności?

7 - A teraz czas podsumowań. Jak oce-
nia Pani mijającą kadencję?

8 - Co Pani zdaniem było największym 
sukcesem tych ostatnich 5 lat?

9 - A największą porażką?

10 - Współpracy na linii prezydent-
-radni w Zawierciu w tej kadencji nie
ma. Jak Pani sądzi, kto na tym konflikcie 
zyskuje, a kto traci – oczywiście poza 
mieszkańcami?

11 - Radni RM Zawiercia obradują 
zwykle przez wiele godzin. Czy uważa 
Pani, że są Państwo skuteczni?

12 - Czego chce Pani życzyć miesz-
kańcom na nadchodzący nowy rok?

Niestety, choć Ewa Mićka zapewniła, 
że się odezwie i wskazała nawet termin, 
to po dziś dzień milczy. Nie tylko nie 
dokonała oceny pracy prezydenta, nie 
miała ochoty złożyć też mieszkańcom 
życzeń na nadchodzący rok…

W tym czasie udostępniała posty Łu-
kasza Konarskiego, podbijając mu tym 
samym facebookową aktywność. A na 
koniec stworzyła film/animację wyli-
czającą reakcje na posty Konarskiego, 
które sama pomaga mu rozpowszech-
niać... Taka kwadratura koła. (kk) Foto: 
fb Ewa Mićka

T o  m i a ł  b y ć  n a j b a r d z i e j  e l e k t r y z u j ą c y  w y w i a d  2 0 2 3  r o k u !  E l e k t r y z u j ą c y ,  b o  r o z m ó w c a  w y g a d a n y 
i mocno krytyczny. Przez wiele godzin zadaje pytania na sesji Rady Miejskiej Zawiercia. Nadarzyła się więc idealna okazja do rozmowy o tragicznym zachowa-
niu Prezydenta Zawiercia Łukasza Konarskiego, o fatalnie zarządzanym mieście, o współpracy włodarza z radnymi, a raczej jej braku i o szansach na zmianę!

www. facebook . com/
N iko le t t aSu la r z .Ma tueszCze rw ik
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Niebiesko-biały mikołaj u młodych myszkowskich piłkarzy
Kolejną niebieską inwazję ma na koncie MKS Mysz-

ków.  Tym razem mikołajkową.  Święty tak mocno 
wczuł się w myszkowskie klimaty, że na ten jeden 
dzień zmienił kolor swego stroju na niebiesko-biały. 

Ponad 200 paczek  t raf i ło  do  zawodników róż -
nych grup wiekowych,  d la  opiekunów był  za  to 
skromny poczęstunek .  Sponsorzy  zapewni l i  też 
foto budkę, która uwieczniła te magiczne chwile. 

Klub dziękuje sponsorom i zaangażowanym w pomoc 
osobom i instytucjom, a są to: Powiat Myszkowski, Miasto 
Myszków, Orle Gniazdo, Dom Zabaw Światowit, Przychod-
nia Mijaczów, Szpital Jakubiec, Maxim Travel - Maximus 
Myszków, Ensta Wykonawstwo, Tomasz Szlenk, Nowak-
-Mosty, ENSA DG, Metal System, Budulec PSB Mrówka 
Myszków, Usługi Budowlane Mariusz Mucha, REKO, Pure-
na, Jurajska, Uni-X Daniel Domagała, JM Bus, SPAR Mysz-

ków, Thermo Flor Przemysław Jakubczyk, MTBS, Jakima 
Marcin Drząszcz, Budmar Marcin Kret, Usługi Kominar-
skie Grzegorz Gąska, M3 Dewelop - Biuro Nieruchomości, 
CNP Leszek Rak, Automotors, Contra Agencja Detekty-
wistyczna, KOKU Sushi Myszków, Perfect Bruk, Animal-
-Passion, Zielononóżka oraz niezastąpione mamy, które 
pomogły przygotować wydarzenie: Agnieszka Lesiecka, 
Patrycja Lamch oraz Sylwia Stemplowska.(kk) Foto: MKS

„ C Z T E R Y  Z A G I N I O N E 
M I A S T A”

ANNALEE NEWITZ

J a k  p o w s t a w a ł y  w i e l k i e  s t a r o ż y t n e 
m e t r o p o l i e  i  c o  d o p r o w a d z i ł o  d o  i c h 

u p a d k u ?

W „Czterech zaginionych miastach” Annalee 
Newitz zabiera czytelników w podróż do 
histori i  miejskiego życia.  Newitz bada 
powstanie i upadek czterech starożytnych 
miast, z których każde stanowiło centrum 
c y w i l i z a c j i :  n e o l i t y c z n e  Ç a t a l h ö y ü k 
w środkowej Turcji, rzymskie miasteczko 
P o m p e j e  n a  p o ł u d n i o w y m  w y b r z e ż u 
Włoch, średniowieczne megamiasto Angkor 
w Kambodży i autochtoniczna metropolia 
Cahokia, która znajdowała się nad rzeką 
Missisipi.

***

N e w i t z  p o d r ó ż u j e  d o  w s z y s t k i c h 
c z t e r e c h  m i e j s c  –  i  o p i e r a j ą c  s i ę  n a 

n a j n o w o c z e ś n i e j s z y c h  b a d a n i a c h 
a r c h e o l o g i c z n y c h  –  u j a w n i a  z m i a n y 
środowiskowe oraz polityczne zawirowania, 
które skazały te starożytne osady na upadek. 
Śledząc wczesny rozwój urbanistyki, Newitz 
przedstawia nam również anonimowych 
r o b o t n i k ó w  –  n i e w o l n i k ó w,  k o b i e t y , 
imigrantów – budujących miasta i tworzących 
pomniki, które przetrwały tysiąclecia.

***

„C z t e r y  z a g i n i o n e  m i a s t a ”  t o  p o d róż 
w zapomnianą przeszłość, ale także spojrzenie 
w przyszłość, w której większość ludzi na 
Ziemi będzie mieszkać w miastach, może też 
ujawnić coś z naszego własnego losu.

UWAGA KONKURS!
Już kolejny rok redakcja DEMOKRATYCZNEJ może wspierać wyjątkowych ludzi, pomagających na 
co dzień innym. Myszkowcy Łowcy Burz to chyba najczęściej odwiedzany serwis z Myszkowem 
w nazwie. W serwisie prowadzonym przez pasjonatów pogodowych dowiemy się nie tylko jaka 
będzie pogoda na najbliższe dni, Łowcy ostrzegają przed anomaliami, a także promują teren 
pięknymi zdjęciami aury. I te zdjęcia zdobią kolejne wydanie kalendarza, który mogą Państwo 
wygrać. Jak to zrobić? Trzeba 23 grudnia 2023 r. o godz. 10:00 zadzwonić pod nr tel. 660476385 
i odpowiedzieć na pytanie: która to edycja kalendarzy Myszkowskich Łowców Burz? Pierwsze trzy 
osoby otrzymają ten świetny burzowy gadżet! Nie znasz odpowiedzi na to pytanie? 22 grudnia 
Łowcy pospieszą z podpowiedzią, warto śledzich ich na Facebooku! (kk)
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